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واکنش مرکز ملی فضای مجازی به 
اختلالات اخیر اینترنت در کشور

هیچ منعی برای توسعه 
 ارتباطات بین الملل 

وجود ندارد
شهروند| ابوالفضل روحانی، معاون فناوری مرکز 
کید بر حمایت از ترافیک و  ملی فضای مجازی با تا
پهنای باند داخلی، بر توســعه آن توســط اپراتورها 
کیفیــت  بــرای دســتیابی به ســرعت مناســب و با
کید کرد. او درباره اخبار منتشره  اینترنت در کشور تا
مبنی بــر مخالفت این مرکــز با افزایــش پهنای باند 
در کشــور گفت: »پهنای باند اینترنت در کشــور نه 
کاهــش داشــته و نه منعــی بــرای توســعه آن وجود 
دارد. مسأله اینجاست که به دلیل بی توجهی چند 
سال گذشــته به توســعه زیرســاخت های ارتباطی 
ثابت و عقب ماندگی جدی کشور در این بخش، هر 
میزان از توســعه پهنای باند اینترنــت پس از مدتی 
پاســخگوی نیازهای کشــور نخواهد بود.«روحانی 
در پاســخ به چرایی اختلالات اخیر در کشور گفت: 
»تنظیم گری وزارت ارتباطات در سال های اخیر به 
نحوی بوده که مزیت رقابتی توسعه ارتباطات ثابت 
در کشور از بین رفته و عمده توسعه کشور برمبنای 
ارتباطــات ســیار بــوده اســت. در چنیــن شــرایطی 
خواه ناخواه افزایش تقاضا برای دسترسی به محتوا 
یــا خدمــات داخلــی و خارجــی موجــب اختــلال و 
کاهش کیفیت دسترســی خواهد شــد. مخصوصا 
گیری بیماری کرونا،  اینکه در دو ســال گذشته با فرا
میزان استفاده از خدمات پرترافیک مثل VODها 
و آموزش آنلاین به شــدت افزایش یافته است. این 
مسأله کمبودها و توسعه نیافتگی ها در زیرساخت 
ارتباطی کشور را به طور ملموس و به صورت عمومی 
هویدا کرده اســت.«او در پاسخ به چرایی عدم ورود 
مرکز ملی فضای مجازی به این شــکل از توسعه در 
شــبکه ارتباطی کشــور توضیح داد: »ما از ســال ۹۶ 
توســعه زیرســاخت ارتباطی ثابت و تغییر معماری 
شــبکه ارتباطی کشــور را به عنوان اولین نیازمندی 
و مهم تریــن مطالبــه از وزارت ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات پیگیری می کردیم، ولی همراهی مناسبی 

در این خصوص صورت نمی گرفت.«

: دادستان کل کشور
 ۴۲هزار و ۵۰۰ بازی 

 قمار آنلاین شناسایی 
شده  است

حجت الاسلام والمسلمین 
کل  منتظــری، دادســتان 
نشســت  در  کشــور 
شورای عالی قوه قضائیه با 
مهرمــاه  در  اینکــه  بیــان 
امسال 42هزار و ۵00 بازی 
قمــار آنلاین شناســایی شــده  اســت، گفت: 
»برای 2۶هزار و ۸00 مورد از این بازی ها پیام 
هشدار ارسال شــده که این پیام ها می تواند 

نسبتا موثر باشد.«
او افــزود: »طبــق بررســی های انجام شــده، 
کــه از  تعــداد 14هــزار و ۶۹0 شــماره تلفنــی 
سوی این بازی های قمار آنلاین به بانک ها 
نامعتبــر  تلفن هــای  شــماره  شــده،  داده 

است.«
دادســتان کل کشــور همچنیــن بر ضــرورت 
برخــورد قاطــع و بازدارنــده دادســتان ها بــا 
متخلفان و متهمان بازی هــای قمار آنلاین 

کید کرد. تا

معاون پارلمانی رئیس جمهوری:
رتبه بندی معلمان بار مالی 

سنگینی ایجاد می کند
ســیدمحمد حســینی در 
معاونــان  بــا  جلســه 
پارلمانــی وزارتخانه هــا با 
معاونــان  اینکــه  بیــان 
مجمع الجزایــر  پارلمانــی 
گانــه نیســتند، بلکه  جدا
باید هماهنگ باشند، اظهار کرد: »ما باید 
شــناخت خوبــی از خواســته ها و روحیات 
بحــث  الان  باشــیم.  داشــته  نماینــدگان 
رتبه بنــدی معلمــان مطــرح اســت. همــه 
و  شــوند  فعــال  بایــد  پارلمانــی  معاونــان 
نگوینــد به ما ربطــی ندارد، بلکــه همه باید 
گــر بــا همیــن رونــد در  کمــک کننــد، زیــرا ا
بــار مالــی ســنگینی  بــرود،  مجلــس جلــو 
آن  پــس  از  کســی  کــه  داشــت  خواهــد 
برنمی آیــد و در ضمن حد یقف هــم ندارد. 
مــا به لایحــه دولــت پایبندیم، امــا نباید در 
کمیســیون مســائل جدیــد بــه آن اضافــه 

شود.«
معــاون پارلمانــی رئیس جمهوری با اشــاره 
به اینکه الان رابطــه دولت و مجلس خوب 
است، ادامه داد: »به هر حال ممکن است 
طرح، ســوال یــا اســتیضاح در ادامه پیش 
بیایــد و معاونت هــای پارلمــان بایــد کمک 
کنند. ما دنبال ایجاد تنش نیســتیم، بلکه 
دنبــال برقــراری تعامل ســازنده بــا مجلس 

هستیم.«

ســازمان  رئیــس  شــهروند| 
برنامه وبودجــه هرگونــه افزایــش قیمت 
حامل های انرژی در بودجه سال 1401 را 

تکذیب کرد.
 سیدمســعود میرکاظمــی در حاشــیه 
نخستین نشست معاونان امور مجلس 
در  دولتــی،  نهادهــای  و  وزارتخانه هــا 
پاســخ بــه پرسشــی درخصــوص ادعای 
برخی رســانه ها مبنی بــر افزایش قیمت 
حامل های انرژی در بودجه سال آینده 
تصریــح کــرد: »خیــر، چنیــن تغییراتــی 

نداریم.«
او همچنین درباره تصمیمــات دولت 
نهاده هــای  ترجیحــی  ارز  درخصــوص 
این خصــوص  »در  گفــت:  دامــی 
صحبت هایــی شــده اســت و افــرادی 
کــه دســت اندرکار و مصرف کننــده ایــن 
نهاده ها هستند، اعلام می کنند که این 
ارز به دست شــان نمی رســد و خواســتار 
این هســتند که دولــت در این خصوص 

تصمیم بگیرد.«
»البتــه  کــرد:  کیــد  تا میرکاظمــی 
بــرای  این خصــوص  در  تصمیم گیــری 
حذف یارانه نیســت، بلکه ممکن است 
تبدیل شود به نحوی که چون به دست 
مردم نمی رسد، در سفره مردم قرار گیرد 
و شــکل آن ممکن اســت تغییر کند، اما 
هنوز در دولت برای این موضوع تصمیم 
جــدی گرفتــه نشــده اســت و در حــال 
مطالعــه آن هســتیم.« رئیــس ســازمان 
گــر ضوابط لازم  برنامه وبودجه افــزود: »ا
در این خصــوص مصــوب شــود، تغییــر 
یارانه صورت می گیرد، یعنی یارانه ای که 
به شــکل غیرموثر در جامعه بود و مردم 
از آن بهره منــد نمی شــدند، بــه ســمتی 
آن بهره منــد  از  کــه مســتقیم  مــی رود 
شــوند.« او در پاســخ بــه این پرســش که 
آیــا ایــن تغییرشــکل یارانه هــای مربوط 
بــه نهاده هــای دامــی بــه بودجــه 1401 
می رسد، گفت: »امیدواریم بتوانیم آن را 
به بودجه سال آینده برسانیم تا بالاخره 
مردم اثــرش را ببینند، چون کســانی که 

مصرف کننده اند، رســما اعلام می کنند 
که کمکــی به آنــان نمی کنــد و بخشــی از 
آن وارد بــازار دلالــی می شــود. ایــن رویــه 
غ  زنجیره تولید مواد پروتیینی به ویژه مر
غ را به هم ریخته است و دولت  و تخم مر

باید از این چرخه خارج شود.«
ثبــات  و  بودجــه  ســاختار  اصــاح 

اقتصادی در بودجه ۱۴۰۱
رئیــس  و  رئیس جمهــوری  معــاون 
اصــلاح  از  برنامه وبودجــه  ســازمان 
ســاختار بودجــه در لایحه بودجــه 1401 
در مســیر رشــد همه جانبــه اقتصــادی 
خبر داد. میرکاظمی با تبییــن اقدامات 
این ســازمان در اصلاح ســاختار بودجه 
ســال آینده گفت: »این موضوع مطابق 
با اســناد بالادســتی و سیاست هاست و 
رهبر معظم انقلاب نیز بر تغییر ساختار 
کید دارند، به نحوی که منابع  بودجه تا

کشور را به شکل موثر هزینه کنیم.«
گــر شــرایط چنــد  کــرد: »ا او تصریــح 
ســال گذشــته را مطالعــه کنیــم، منابــع 
زیــادی را مصــرف کردیــم، امــا نــه فقــط 
خانوارهــا  درآمــد  افزایــش  بــه  منجــر 
درآمــد  کاهــش  حتــی  بلکــه  نشــده، 
تــورم  اقتصــاد،  شــدن  کوچــک  آنــان، 
رشــد  و  بیســت ودوونیم درصد  بــالای 
سرمایه گذاری منفی چهارووشش دهم 
ک را نیز در  درصد یعنی کمتــر از اســتهلا
پــی داشــته اســت. ایــن در حالی اســت 
کــه نقدینگی در کشــور به بیــش از 4هزار 
هزار میلیارد تومان رسیده است که این 
نشــان می دهد باید به ثبــات اقتصادی 
و تغییــر در ســاختار بودجــه برســیم و 

منابع را در مســیر رشد اقتصادی بسیج 
کنیم.«رئیــس ســازمان برنامه وبودجــه 
افــزود: »بایــد بــا ایجــاد ثبــات و امنیــت 
اقتصــادی، نقدینگی در اختیــار مردم و 
اشــخاص حقیقــی و حقوقــی در چرخه 
اقتصادی و مولد قرار گیرد، به نحوی که 
مشــکلات مردم را رفــع و اشــتغال ایجاد 
کنــد.« او افــزود: »ثبــات اقتصــادی باید 
به نحوی باشــد که شــاخص های کلان 
اقتصادی را کنترل کنیم، به همین علت 
هم امســال مدیریت تــورم را آغــاز کردیم 
و از دو مــاه گذشــته، پرداخت هــای مــا 
بــدون اســتقراض از بانــک مرکــزی بوده 
اســت تا پایه پولی بــالا نــرود و امیدواریم 
ایــن رونــد تــا پایــان ســال نیز بــه همین 
کید کرد:  ترتیب جلو رود.«میرکاظمی تا
»البتــه ایــن رونــد در ســال 1401 خیلــی 
در  و  شــد  خواهــد  پیگیــری  جدی تــر 
ســاختار بودجه بــه ســمتی می رویم که 
منابع در مســیر رشــد اقتصــادی هزینه 
شــود. در ایــن چارچــوب، بخش هــای 
صنعــت،  کشــاورزی،  از  اعــم  مختلــف 
معدن، تجــارت، خدمات و حــدود 1۸ تا 
22 زیربخــش مربــوط به شــاخص های 
اقتصادی را مشــخص کردیم و تا ســقف 
اســتان پیش رفتیــم و ایــن را در آینده تا 
سطح شهرستان ها تفکیک می کنیم تا 
آنچه در حوزه بودجه، وظیفه دستگاه ها 
شهرستان هاســت،  و  اســتان ها  در 
مشخص شود.«معاون رئیس جمهوری 
اختیــار  در  را  منابــع  »مــا  کــرد:  کیــد  تا
می گذاریــم  مختلــف  دســتگاه های 
کــه بتواننــد حرکت هــای اقتصــادی را 

ضمانت و پشــتیبانی کننــد و از مــاه اول 
آنان را رصد می کنیم. تجربه نشــان داده 
اســت کــه وقتــی دولت هــا بــر موضوعی 
تمرکــز می کننــد بــه نتیجــه می رســند؛ 
مــا هیــچ گاه بــر موضوعاتــی مثــل رشــد 
اقتصادی و درآمد خانوارها تمرکز جدی 
نداشــتیم و در بودجه آنقدر حاشــیه ها 
زیاد بوده که متن فراموش شده است.« 
کنــون در مســیری پیــش  گفــت: »ا او 
می رویم که بودجه را ســاده و قابل رصد 
و اندازه گیــری کنیم و پاســخگویی در آن 
ایجاد شــود تــا بتوانیم منابع را به شــکل 
اثربخش جــاری کنیــم و با حل مســائل 
مــردم، آثــار مطلوبــش را در زندگــی آنــان 
کــرد: »در  ببینیــم.« او ابــراز امیــدواری 
مجلــس هــم مقــداری ســطح اعمــال 
نظــر را کلان تــر بیاورنــد و وارد جزئیــات 
دســتگاه های اجرایــی نشــوند، بلکه در 
کلان شــاخص های اقتصــادی، تدوین 
و تصویــب بودجــه در دولــت و مجلــس 

تغییرات اساسی کند.«
نظــام رتبه بنــدی فرهنگیــان طبــق 

لایحه دولت اعمال شود
رئیــس  و  رئیس جمهــوری  معــاون 
مجلــس  از  برنامه وبودجــه  ســازمان 
نظــام  خواســت  اســلامی  شــورای 
رتبه بندی فرهنگیان طبق لایحه دولت 
اعمال شــود. مــا علاقه مندیــم که لایحه 
دولــت در این زمینه مبنا باشــد، زیــرا در 

این لایحه پیش بینی منابع شده است.
گر بیش از این انجام شــود  او افــزود: »ا
منجر به خلق پول، استقراض و تحمیل 
هزینــه ســنگین بــه قشــرهای ضعیــف 
جامعه خواهد شد.«میرکاظمی تصریح 
کــرد: »از نماینــدگان محتــرم مجلــس 
خواهش می کنم که به این نکات توجه 
گر بخواهیم به قشری  داشته باشند که ا
کمک کنیــم که همــه جمعیت کشــور را 
دچار مشکل نکنیم، باید به لایحه دولت 
در موضوع نظــام رتبه بندی فرهنگیان 
برگردیــم و حتمــا علاقه مندیــم کــه ایــن 

لایحه را انجام دهیم.«
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دیلی تلگراف
»دانشــمندان می گویند: کاهش موارد ابتای کووید در 
زمســتان« عنوان گــزارش اصلــی دیلی تلگراف اســت که 
می گویــد: »بــر اســاس الگوســازی ای که دولت مشــاهده 
کرده اســت، موارد ابتا به کووید در ماه نوامبر حتی بدون 
تدابیر شدیدتر کاهش می یابد. تصور می شــود وزرا، پس 
از مشــاهده برآورد »چند گــروه« که نشــان می دهد موارد 
ابتا به سرعت در عرض چند هفته کاهش می یابد، اِعمال 
مجدد قوانیــن ماســک اجبــاری و کار کــردن از خانــه را به 

تاخیر بیندازند.«

دیلی میل
گرام« عنوان  »افشا شد: ساطین موادمخدر در اینستا
گزارش اصلی دیلی میل اســت. روزنامه از تحقیقات خود 
گرام  درباره استفاده صدها فروشنده موادمخدر از اینستا
بــرای فروش حشــیش به کــودکان و ســود سرشارشــان از 
آن می نویســد و می گوید ایــن مشــکل در دوران قرنطینه 
ک  به شدت رشــد کرد. تصویر از تفریح شــبانه مت هنکا
)وزیــر بهداشــت ســابق بریتانیــا( و معشــوقه اش، جینــا 
ک(، در  کولادانجلــو )دســتیار ارشــد ســابق مــت هنــکا

گوشه ای دنج می گوید. 

واشینگتن پست
کستان در مبارزه با داعش به طالبان کمک می کند«  »پا
کستان از  عنوان گزارش واشینگتن پست است که گفته پا
کانال های اطاعاتی غیررســمی برای حمایت از طالبان 
در جنــگ علیه داعش اســتفاده می کنــد. در ایــن گزارش 
آمده: »به گفته دو رهبر طالبان، با توجه به اینکه حمات 
کستان از  داعش در افغانســتان در حال افزایش است، پا
شــبکه ای از کانال های غیررســمی برای تغذیه اطاعاتی 
و پشــتیبانی فنــی از طالبــان بــرای مقابلــه با ایــن تهدید 

استفاده می کند.«

»مرزهای ایران برای گردشــگر خارجی باز شــد خب مبارکه. فقط یه چیزی دوستانی که میرن کنسرت تو 
استانبول با 1۵0 لیر بدون اینکه تست کرونا بدن جواب تست منفی رو کمتر از ۶ ساعت می گیرن از بعضی 
بیمارســتان های ترکیه بــا زدوبند بعضی دلال های ایرانی   ازشــون تســت می گیریم یا نه بقیه توریســت ها 
چطور.«یا »ای بابا جزیره لارک هم از دســت رفت!! لطفا ســال دیگه هم زحمت ســاخت مستند تخریب 
زیســتگاه های بومی گیاهی و جانوری منطقه رو بســازید. والا گردشــگر نیســتند، گونه ای مهاجم بیگانه 
کت های بسیار باشــکوه تاریخ و فرهنگ و #هویت_ایرانی،#پاسارگاد، #تخت_ هســتند!!«یا »امارات با ما
جمشید،#کعبه_زرتشــت، درفش_کاویانی،#رســتم، #آرش، #فردوســی، بــه دنبــال جــذب گردشــگر و 
ع  درآمدزایی است، @Zarghami_ez  وزیر متولی #میراث_فرهنگی و #گردشگری ایران، دغدغه کشت و زر
در حریم #میراث_جهانی_پاسارگاد را دارد!!«یا »رقابت بین ترجیحات گردشگری در دوبی، آنتالیا و کیش و 
تغییر معادله به نفع کیش، رفع و دفع مشکلات سرمایه گذاری های عظیم تولید مال های بزرگ در کیش یا 

شهرهای گردشگرپذیر و ... را به طور بسیار ناقصی دارد و حجم مراجعات خارجی به آن مطلوب نیست.«

»خدایــی این دفعه کمــک اردوغان نکنیــن، ببینیــم چنــد روز دوام میاره؟؟؟«یا »اینطوری کــه داره 
پیش میره مثه اینکه باید منتظر پناهنده های #ترکی باشیم. خوب شد این دیوار مرزی رو خودشون 
کشــیدن.«یا »ایندفعه خواســتن#اردوغان را پایین بکشــن، لطفا کســی جلوشــونو نگیره!«یــا »در پی 
ایجاد نارضایتی های گسترده اجتماعی در ترکیه، سقوط شدید ارز #لیر وکمبود بسیاری از مواد غذایی 
مردم ترکیه هشــتگ #ERDOĞANĞSTĞFA  را به ترند اول این کشــور تبدیل کردنــد.# اردوغان اینبار 
گزینه های محدودی بــرای غلبه بر بحران اقتصــادی که ناشــی از اقدامات مســتبدانه اش را در اختیار 
دارد.«یــا »به قول معــروف تو که بال نداری واســه چــی اون بالاهــا میپــری..؟ ماجراجویی های نظامی 
#اردوغان در #سوریه، قره باغ، لیبی، شمال عراق، تنش نظامی با یونان، تنش با آمریکا همگی از عوامل 
افت اقتصادی ترکیه هستند. #اردوغان_استعفا.«یا »بی شک #اردوغان در آینده درس عبرت برای دنیا 
خواهد شد! فردی که ادعای امپراتوری عثمانی را داشت، ولی حالا به خاطر اقتصاد و ارزش لیر کشورش 
گر مردم ترکیه قیام کنند این ســومین قیام و به  دچار فروپاشــی از داخل کشــور خودش شــده اســت، ا

احتمال زیاد بزرگ ترین قیام خواهد بود...«

بایــد با ایجــاد ثبــات و امنیــت اقتصــادی، نقدینگی در 
اختیــار مــردم و اشــخاص حقیقــی و حقوقــی در چرخــه 
اقتصادی و مولد قرار گیرد، به نحوی که مشکات مردم 

را رفع و اشتغال ایجاد کند.

گر شــرایط چند ســال گذشــته را مطالعه کنیم، منابع  ا
زیــادی را مصــرف کردیــم، اما نــه فقــط منجر بــه افزایش 
درآمد خانوارها نشــده، بلکه حتی کاهش درآمد آنان و 

کوچک شدن اقتصاد را در پی داشته است.

گــر بخواهیم به قشــری کمک کنیم کــه همه جمعیت   ا
کشــور را دچــار مشــکل نکنیــم، باید بــه لایحــه دولت در 
موضــوع نظــام رتبه بنــدی فرهنگیــان برگردیــم و حتمــا 

عاقه مندیم که این لایحه را انجام دهیم.

۱23

#گردشگری
#اردوغان

میرکاظمی:قیمتحاملهایانرژیافزایشنمییابد
افزایش قیمت بنزین در بودجه سال ۱۴۰۱ تکذیب شد
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رویداد

علی زندوکیلی:

 دلمان برای هوادارانمان 
تنگ شده

علی زندوکیلی درباره بازگشــت به اجرای 
صحنه ای پس از تعطیلی کنسرت ها به دلیل 
شــیوع کرونا، می گوید: »بــه احتمال زیــاد در 
ایــن ماه یــا آذرمــاه در کیــش بــه روی صحنه 
خواهم رفــت. در مدتی که کرونا شــیوع پیدا 
کــرده اســت تنهــا دو بــار در کیــش بــا حضور 

مخاطبان کنسرت داشتم.«
این خواننده که اجرای موسیقی در مراسم 
کوتــاه تهــران را  اختتامیــه جشــنواره فیلــم 
برعهده داشــت، پیــش از ایــن اجــرا در ویژه 
برنامــه رادیویــی »پرانتــز بــاز« حاضر شــد و 
گفــت: »دعا می کنم هرچــه زودتر بســتر این 
بیماری فروکش کند و مــا به صحنه برگردیم؛ 
چون خودمان هم دلمان برای هوادارانمان 

تنگ شده است.«
را  کرونــا  شــیوع  دوران  اینکــه  دربــاره  او 
کنــون چگونــه ســپری کــرده اســت، بیــان  تا
کــرد: »همین که پــس از این دو ســال، ســالم 
کرم. در این مدت عزیزان  هستیم خدا را شا
گرانبهــا و گرانقــدری را در هنــر به خصوص در 
حــوزه ســینما و تلویزیــون از دســت دادیــم 
کــه باعــث تأســف اســت. ولــی همین کــه به 
سهم خودمان توانستیم این با را بگذرانیم 
جــای شــکرش باقــی اســت. امیــدوارم ایــن 
با از ســر دیگــران هــم بگــذرد و بیــش از این 
شــاهد دردها، رنج هــا و هجرت ها نباشــیم. 
به هر حال کرونا آســیب خــود را به خصوص 
بــه اهالــی موســیقی وارد ســاخت و از خــدا 
می خواهم با بازگشــت به صحنه، آسیبی که 
بیــش از همــه از لحــاظ روحی بــه هنرمندان 
در  شــود.«زندوکیلی  جبــران  شــد،  وارد 
انتهــا گفــت: »در این مــدت کارهــای زیادی 
ضبط کرده ایم که آماده پخش هســتند ولی 
کنــون موفــق به  به خاطــر شــرایط موجــود تا
پخش نشــده ایم؛ البته به زودی یک یا دو تا 

از کارهایم را منتشر خواهیم کرد.« 
علــی زندوکیلــی بــه همــراه بــرادر خــود، 
محمــد زندوکیلی و میــاد ذبیحــی گروهی را 
تحــت عنــوان زند بنــد تأســیس کــرد. عاوه 
بــر آن ســابقه همــکاری بــا گروه هــای دنــگ 
شــو، خموش، طلــوع، نغمه کیمیا، شــروند و 
گلبانگ را دارد و کنســرت هایی نیز به همراه 

این گروه ها برگزار کرده  است.

صالح قاســمی، دبیر مرکز مطالعات راهبردی 
جمعیــت کشــور بــا بیــان اینکــه در حــال حاضر 
تمام شــاخص های جمعیتی ایران در وضعیت 
هشدار قرار گرفته اند، گفت: »امید است دولت 
ســیزدهم حمایت از فرزندآوری را در دستور کار 

قرار دهد.«
 دبیر مرکز مطالعات راهبردی جمعیت کشــور 
با بیان اینکه در حال حاضر تمام شاخص های 
قــرار  هشــدار  وضعیــت  در  ایــران  جمعیتــی 
گرفته انــد، گفت: »امید اســت دولت ســیزدهم 
حمایت از فرزندآوری را در دســتور کار قرار دهد 
و بــه مصوبــه  مجلــس شــورای اســلامی دربــاره 
که  طــرح جوانی جمعیــت توجه ویژه کنــد؛ چرا
در صورت غفلت، در هشــت ســال آینده پنجره  
طلایی جمعیت در کشــور را از دست می دهیم 

و دیگر کاری از دست مان برنمی آید.«
صالــح قاســمی، پژوهشــگر جمعیــت بــا بیان 
اینکــه جمعیت موضوعی راهبــردی و زمینه ای 
اســت کــه تمــام ســاختارهای کشــور )اقتصاد و 
اجتماع تا سیاســت( را تحت تاثیر قرار می دهد، 
گفــت: »جمعیــت بایــد بــه عنــوان مســأله ای 
کشــور مــورد توجــه قــرار بگیــرد.  راهبــردی در 
کشــور  اقتصــادی  و  اجتماعــی  شــاخص های 

همیشه از تغییرات جمعیت متاثر می شوند.«
او بــا بیــان اینکــه در حــال حاضــر جمعیــت 
کشــور بیــش از ۸۵میلیــون نفــر اســت، اظهــار 
کرد: »شــاخص های جمعیتی کشور رکوردهای 
نگران کننــده ای را ثبــت کــرده اســت، به طوری 
که نرخ رشــد جمعیتــی ایران حــدود 0.۶درصد 
اســت و پیش بینــی می شــود حــدود 10 تــا 1۵ 
ســال آینده، نــرخ رشــد جمعیت صفــر درصد و 
ســپس نرخ رشــد منفی جمعیت )یعنی کاهش 

جمعیت( را ثبت کنیم.«
قاســمی بــا اشــاره بــه شــاخص  نــرخ بــاروری 
کشــور )میانگیــن  افــزود: »امــروز نــرخ بــاروری 
تعــداد فرزنــدان یــک زن( بــه حــدود 1.۶ فرزنــد 

بــه ازای هــر زن رســیده اســت. پایین تریــن نرخ 
باروری امروز در تمام منطقه غرب آسیا، شمال 
آفریقا و منطقه معروف بــه MENA به نام ایران 
ثبــت شــده کــه عــلاوه بــر ایــن موضــوع، رکــورد 
ســرعت کاهــش نــرخ بــاروری هــم در ســه دهه 
گذشــته به نــام ایران ثبت شــده و ایــن درحالی 
اســت کــه در ســال ۶۵ نــرخ بــاروری ۶.۵ فرزنــد 

به ازای هر زن بود.«
خ بــاروری را از آن  3 اســتان پایین تریــن نــر

خود کردند
بنابر اظهارات دبیر مرکــز مطالعات جمعیت، 
نــرخ بــاروری در کلانشــهرها کمتــر از 1.۵ فرزنــد 
است، به طوری که نرخ باروری در تهران حدود 
همچنیــن  اســت.  زن  هــر  بــه ازای  فرزنــد   1.4
اســتان هایی مانند گیــلان،  مازنــدران و مرکزی 
 بــا نــرخ بــاروری حــدود 1.1 فرزنــد، پایین تریــن 
اختصــاص  به خــود  را  کشــور  بــاروری  نــرخ 

داده اند.
کاهش ۵۵۰هزار تولد طی ۵ سال اخیر

قاســمی با اشــاره به شــاخص موالید در کشور 
نیــز یــادآور شــد: »در حالــی کــه در ســال 13۹4 
یک میلیــون و ۵70هــزار تولــد ثبــت شــد، ایــن 
میــزان موالیــد ســالانه کاهــش پیــدا کــرد و هــر 
ســال میــزان رونــد کاهشــی هــم بیشــتر شــد تا 
جایی که در سال 13۹۹ تعداد موالید به حدود 
یــک میلیــون تولــد رســید؛ یعنــی در یــک دوره 
پنج ســاله بیــش از ۵۵0هــزار تولــد را از دســت 

دادیم.«
ایــن پژوهشــگر گفــت: »پیش بینــی می شــود 
که رونــد کاهش تعــداد تولدها همچنــان ادامه 
داشــته باشــد و با توجــه به خــروج بانــوان دهه 
۶0 از سنین باروری و با توجه به رکود اقتصادی 
کــم بر اقتصاد ایران و البتــه تغییر نگرش ها و  حا
ســبک زندگی خانــواده ایرانی، ایــن روند تعداد 
تولــد در خانواده هــا همچنــان ادامه پیــدا کند 

کاری از دست مان برنمی آید.«

عکس خبر3

عقب گرد شاخص 
کل بورس

روند نزولی پی درپی در بازار 
سرمایه باعث شد شاخص 

کل بورس برای چندمین مرتبه 
در ماه های گذشته به کانال 

یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
عقب گرد کند. به گزارش ایسنا، 

شاخص کل بورس دیروز با 
۲۳ هزار و ۶۴۰ واحد کاهش 

رقم یک میلیون و ۳۸۴ هزار 
واحد را ثبت کرد. شاخص کل 

با معیار هم وزن هم ۷۹۲۷ 
واحد کاهش یافت تا به رقم 

۳۸۰ هزار و ۱۵۷ واحد رسید.
معامله گران این بازار ۴۷۰ 

هزار معامله انجام دادند که 
۳۷ هزار و ۲۹۵ میلیارد ریال 

ارزش داشت.پتروشیمی 
پارس، پتروشیمی پردیس، ملی 

صنایع مس ایران، پتروشیمی 
گم، معدنی و صنعتی گلگهر و 
پالایش نفت اصفهان نسبت 
به سایر نمادها بیشترین تأثیر 
منفی را روی بورس گذاشتند.

شاخص کل فرابورس هم ۲۸۰ 
واحد کاهش یافت و در رقم 
۱۹هزار و ۶۷۶ واحد ایستاد.

معامله گران این بازار ۲۲۵ 
هزار معامله به ارزش ۳۸۸ 

هزار و ۳۵۵ میلیارد ریال انجام 
گرس، پلیمر  دادند.پتروشیمی زا
آریاساسول، سهامی ذوب آهن 

اصفهان، پتروشیمی مارون، 
پالایش نفت شیراز و پتروشیمی 

تندگویان نسبت به سایر نمادها 
بیشترین تأثیر منفی را روی 

فرابورس گذاشتند.

ایســنا- چهاردهمیــن جشــنواره موســیقی نواحی ایــران پــس از چهار 
روز برگــزاری، با حضور سرپرســت معاونت هنــری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی در محل باغ موزه وزیری شــهر کرمان به کار خود خاتمــه داد. در 
این آیین سرپرســت معاونت وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی با استقرار 

دبیرخانه دائمی این جشنواره در کرمان موافقت کرد.

باشگاه خبرنگاران جوان - شهر شیراز با توجه به اینکه جزء پنج کانشهر 
ک برخوردار است. متأســفانه در سال های اخیر  ایران اســت اما از هوایی پا
شاهد ساخت وسازهای فراوان در دامنه کوه های اطراف شیراز ازجمله کوه 
ک به این شــهر اســت، هستیم و با توجه به  ک که ورودی اصلی هوای پا درا
گر این ساخت وسازهای  موقعیت جغرافیایی شیراز و قرارگیری آن در دشت، ا
بی رویه ادامه پیدا کنــد در آینده ای نه چندان دور شــاهد وارونگی و آلودگی 

هوا در کانشهر شیراز هم خواهیم بود.

عددخبر3 چهره روز3

شــهروند | نماینده کــرج، فردیــس و اشــتهارد در مجلس شــورای اســلامی و عضو 
کمیسیون صنایع و معادن گفت: »کمیسیون صنایع و معادن هفته گذشته جلسه 
مفصلی با حضور وزیر صمت داشــت که ایشــان یک فرصت شــش ماهــه از مجلس 
خواســت تا به اوضاع نابســامان خودرو رســیدگی ویژه ای داشته باشــد و قرعه کشی 
خودرو را حذف کند.«مهدی عســگری در خصوص طرح شفافیت آرای نمایندگان 
گفت: »این طرح جزء اولین طرح هایی بود که در مجلس مطرح و در همان روزهای 
شروع به کار مجلس به آن پرداخته شد.« عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
افزود: »عدم تصویب طرح شفافیت آرای نمایندگان نکته منفی در عملکرد مجلس 
محسوب خواهد شــد، گرچه در صورت عدم همراهی یک ســوم نمایندگان نیز این 
طــرح تصویب نمی شــود، اما مردم عمــلا آن را به پــای مجلس می نویســند. ما تلاش 
خودمان را نه به ســهم شــخصی بلکه برای مجاب کردن دوستان که نقد یا نکته ای 
دارند، در راستای تصویب این طرح انجام خواهیم داد.«عسگری در پاسخ به سوال 
مجــری برنامــه در خصوص نکات مطرح شــده از ســوی مخالفــان این طــرح گفت: 
»بخش عمــده ای از مخالفت هــا درخصوص انباشــتی از مطالبات صنفی در کشــور 
کمیت درخواست می شــود، مخالفان معتقدند شفافیت  اســت که از مجلس یا حا

منجر به این می شود که مطالبات صنفی را به مسائل کلان و عمومی ترجیح دهیم.«
سرنوشت طرح ساماندهی بازار خودرو و واردات خودروی خارجی چه شد؟

عسگری در خصوص طرح ســاماندهی واردات خودرو گفت: »کمیسیون صنایع 
و معادن هفته گذشــته جلســه مفصلی با حضور وزیر صمت داشــت که ایشان یک 

فرصت شش ماهه از مجلس خواست تا به اوضاع نابسامان خودرو، رسیدگی ویژه ای 
داشــته باشــد و قرعه کشــی خودرو را حذف کند که پس از آن به میــزان تقاضا خودرو 

تولید شود و بحث واردات به صورت کنترل شده صورت پذیرد.«
عضو کمیسیون صنایع و معادن به ابهامی که از ســوی شورای نگهبان و مغایرتی 
که از سوی شورای عالی نظارت در مجمع تشخیص مصلحت در خصوص این طرح 
بود اشاره کرد و گفت: »ما همچنان  روی تصویب طرح مذکور مصر هستیم. این طرح 
نه تنها درخصــوص بحــث واردات بلکه به بخش هــای حمایتی از تولیــدات داخلی 
کیــد دارد. در این طرح به بحث واردات به گونه ای پرداخته شــده که حمایت از  نیز تا
تولیدکننده و مصرف کننــده به طور همزمان تأمین خواهد شــد و حمایــت از تولید، 

حقوق مصرف کننده را تحت الشعاع قرار ندهد.«

اینفوگرافی3خبر3
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دوشنبه 3 آبان 1400

ایسنا- مسابقات قهرمانی استندآپ پدل بردینگ کاپ آزاد در جزیره 
قشــم با حضــور8۰ شــرکت کننده از 3۰ مهرماه الــی 3 آبان ماه در قســمت 
بانوان و آقایان و در رده سنی جوانان و بزرگســالان در دو ماده ۱۵۰۰ متر با 

پارو و بدون پارو و ۵ کیلومتر با پارو در شهر سوزا قشم برگزار شد.

ایســنا- همایــش ملــی ایــران مهربــان بــا حضــور برخــی از مســئولین و 
خیرین دوشــنبه 3 آبان مــاه در دفتر مرکزی کمیته امــداد امام خمینی)ره( 

برگزار شد.

احتمالحذفقرعهکشیخودرو
ح ساماندهی بازار خودرو و واردات خودروی خارجی چه شد؟  سرنوشت طر

تولدطی۵سالاخیر کاهش۵۵۰هزار
خ باروری در 3 دهه گذشته رکورددار است ایران در کاهش سرعت نر


